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NELLIK FOR KJØRELYSET 
Bort med pekefingeren og formanin
gene. - Gi bilistene en liten påskjøn
nelse i stedet. 

Dette var utgangspunktet da Ak
sjon Kjørelysgruppa ·klekket ut ideer 
til kjørelysaksjonen. Et annet og heller 
nedslående utgangspunkt var de 
26% kjørelysbruk en etter mai
tellingen hadde registrert i fylket vårt. 

Konklusjonen ble bl.a. NELLIKA
SJON på Temse ved Grimstad 10. au
gust. Aksjonen var et samarbeid mel
lom vegkontor, biltilsyn og Trygg Tra
fikk med assistanse fra politiet. 

Vi stilte med favnen full - 400 røde 
nelliker - og undret på hvor mange av 
disse vi måtte ta med oss hjem 
igjen". 

Og hvordan forløp så det hele .. ? vir
kelig en fin opplevelse! At det fantes 

så mange hyggelige og positive bilfø
rere". En stor rød nellik til alle med ly
set på, - og en ekstra nellik til de bar· 
na som satt sikret i bilene. Bilførere 
uten lys og barnesikring fikk informa
sjon og brosjyremateriell. 

En av de mange bilførere som ble 

har min fulle støtte. Tenk om bare en
da flere bilister kunne være sitt an
svar bevisst og tenne lysene». 

... og de 400 nell ikene".? Jo, de ble 
400 ansvarlige bil førere til del, - mye 
fortere enn vi på forhånd hadde re
gnet med. TK 

stoppet sa det slik: «Nei , dette var «Dette var hyggelig», sa Valter Hagerup 

hyggelig. Og kjørelysaksjonen den Foto AGDERPOSTEN 



il den 
avtroppende 

redaktør 
~ 

I begynnelsen av 1970-årene ble ide
en til en bedri ftsavis tatt opp i samar
beidsutvalget. 

A lage avis var et tema der vegve
senet mildt sagt var på tynn is. Hel
digvis hadde vi en oppsynsmann ved 
navn Mads Krogh . I tillegg til å ha 
vært en habil fotballkeeper var han 
sportsjournalist på si i en herværen
de avis. 

Han ble spurt og sa seg villig til å 
være redaktør. Det er tvilsomt at han 
visste hva han sa ja ti l ! Hvis han had
de regnet med å få stoffet servert fullt 
ferdig fra avdelingene, tok han skam
melig feil. Han måtte skaffe det aller 
meste sjøl, viste det seg. Vi har vel al
le (eller burde ha det) en solbrent 
rygg i så måte. 

Resultatet av denne bedrøvelige 
tilstand var at Krogh (med stahet og 
stort pågangsmot) måtte gjøre så å si 
alt sjøl. Og avisa kom ut. Det ble og 
måtte bli et onemanshow. 

Etter at det første nummer kom ut i 
1973, (da med navnet «Kontakt», se
nere etter omdåp «Sørlandsporten»), 
har Krogh holdt det gående. Uten tvil 
ble belastningen forståelig nok for 
stor etter hvert, da avisjobben bare 
måtte være en «på-si» jobb. Hans 
egentlige arbeid er som kjent å lede 
grunnboringsseksjonen, en jobb som 
er mer enn krevende i seg sjøl. 

Nå har Krogh ønsket å trappe ned 
og slippe ansvaret for avisa. 

Han er spurt og har sagt seg villig 
til å være med i redaksjonsutvalget , 
noe utvalget vil ha stor fordel av, sær
lig i begynnelsen, når utvalget skal 
«læres opp». Han vil være med å 
skaffe stoff i den utstrekning dette 
passer med hans egen jobb, en ord
ning som er både bi llig og praktisk for 
vegvesenet. 

Krogh fortjener en stor takk fra 
etaten. Jeg er overbevist om at uten 
hans innsats ville avisen neppe over
levd mange år. 

D. 
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For at alle skal vite hvem som utgjør redaksjonsutvalget og 
derved er ansvarlig for utgivelsen av bedriftsavisen, er vi så 
ubeskjedne at vi opptar spalteplass for en presentasjon av 
oss selv - og slik ser vi ut: 

Førstesekr. 
Tone Kolbenstvedt, 
personalseksjonen 

Kons. Egill Engesæth, 
biltilsynet 

Avd.ing. Gunnar Lien, 
vedl.h.avd. 

Ktr.fullm. 
John Einar Myhren, 

personalseksjonen 

Bedriftsavisens tegner, 
spes_arb. 

Opps_m, Mads Krogh, 
lab.seksjonen 

John Geir Smeland, 
planavd. 

Tidligere redaktør av Sørlandspor
ten, Mads Krogh har nå trukket seg 
fra redaktøroppgaven i bedriftsavisa. 
Dermed er vår bedriftsavis blitt noe 
omorganisert idet vegsjefen har opp
nevnt et redaksjonsutvalg på fem 
medlemmer, pluss en fast «husteg
ner». Selv om Mads Krogh har sagt 
fra seg redaktøransvaret, vi l han for
tsatt ha sitt virke i Sørlandsporten 
som medlem av redaksjonsutvalget. 

Et redaksjonsutvalg på fem - det 
skulle vel bety at vi heretter vil få 
super bedriftsavis og maaange num-

mer i året? Ja, gjerne skulle vi vel kun
ne si. ". Det avhenger fortsatt av dere 
lesere. Vi skal gjøre så godt vi kan.
og sparker ballen videre til alle dere 
andre. Vi tror at det finnes mye godt 
avisstoff på vår store arbeidsplass, 
men hvordan skal vi kunne formidle 
dette hvis ingen forteller oss hva som 
skjer? 

Så, - helt i startg ropa foran våre 
nye oppgaver med bedreiftsavisa, en 
bønn til dere alle : VÆR VÅKEN FOR 
DET SOM SKJER · OG SEND DITI 
BIDRAG TIL REDAKSJONEN . TK 
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To premierte forslag 
til østsonearbeidere 

Av oppfinnere har vi ingen Reodor 
Felgen ansatt i vegvesenet. Men at vi 
har initiativrike medarbeidere som av 
og til kan ta kampen opp med geniet 
fra Flåklypa, er det derimot ingen tvil 
om. 

Som nå - da det fra forslagsordnin
gen i Statens vegvesen er kommet 
melding om reparatør Knut Kvernvik 
og formann/skytebas Håkon Mark
seth er premiert med henholdsvis kr. 
1500,- og kr. 800,-. 

Knut Kvernvik har utarbeidet et 
hjelpemiddel for beskyttelse mot 
sprut ved rengjøring av borhull med 
trykkluft. «Dingsen» er laget av et 110 
mm 30 PVC-bend, en utbrukt støv
samlerhette fra støvsuger (slitt i hull 
for bor) og en jernring med håndtak. 

Reparatør Knut Kvernvik 

«Dingsen» har vist seg effektiv. 

Kvernvik har selv utarbeidet ideen, 
og gjenstanden har vært brukt og tun: 
gerer med meget godt resultat. 

Håkon Markseth forteller at han i 
mange år har studert på et hjelpemid
del for styring av lange bor i borhull. 

Det endelige, premierte forslaget 
går ut på at et ca. 40 cm langt rør 
med diameter 4 cm deles langs mid
ten . På den ene siden festes 2 «vin
ger». Hjelpemiddelet plasseres i bor
hull for støtte og styring ved entring 
av lange bor. Til hjelp i utarbeidelsen 
av forslaget har han fått hjelp av 
ovennevnte Kvernvik. Også denne 
ideen er prøvd med stort hell ved an
legget i Søndeled. Vi gratulerer begge 
forslagsstillerne med ideene og pre

M K 

Formann/skytebas Håkon Markseth. 

Smart løsning på stort problem 

Se Norge 
i tunnel! 

Det blir gjennomsgangstemaet for ny
hetene på samferdselssektoren i åre
ne framover. 

1 1985 åpnes Vallavik-tunnelen i Har
danger som blir omtrent like lang som 
Nord-Eurobas hittil lengste, 
Høyanger-tunnelen. 

To år senere åpnes Glomfjord
tunnelen i Nordland og om noen år 
settes det igjen rekord med den 11 
km lange Gudvangen-tunnelen 
Sogn. 

Biler med lys er lettere å se 
i skogsterreng 

Billys som beveger seg 
fanger oppmerksomheten 

VI GRATULERER: 

07. i 1.84 Astrid Aas 65 år 
29.11.84 Ole G. Lia 65 år 
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EDB-ORGANISERINGEN I AUST-AGDER 
VEGVESEN INN I FASTERE FORMER 

Frem til 1 sommer har det ikke vært 
noen fast organisering av EDB· 
virksomheten i Aust-Agder vegvesen. 
Hvem som har stel t med EDB har · 
noe lettv1ndt sagt · vært bestemt av 
hvilke EDB-programmer som v1 har 
fatt 1 posten. V1 vil tro at si tuas1onen 
ikke har vært særlig anderledes 1 an· 
dre fylker 

For a bedre pR dette oppnevnte 
Vegdirektøren 1 januar 1979 en sly· 
ringsgruppe for utredning om det 
fremtidige EDB-behov 1 Statens veg· 
vesen. Styringsgruppen fremla 1 fe· 
bruar 1983 en omfattende sluttrap· 
port. Om organiseringen av EDB· 
arbeidet sier rapporten blant annet: 
«Dataarbeidet ved vegkontorene (he· 
runder utedriften og bilt ilsynet) vil 1 
første omgang omfatte følgende opp· 
gaver: 

a) Drift av maskinelt utstyr · teknisk 
sP. rv1r.P. 
bl Innføre og til passe landsomfatten· 
de informasjonssystemer til lokale 
behov. 
c) Utvikling av lokale 1nformasjonssy· 
stemer for egne behov. 
d) Tekniske beregninger 
e) Datareg1strer1 ng. 
f) Registeroppslag fra sk1ermterm1na· 
ler . 
g) Tekstbehandling. 

~Ami__ __ _ + L ORG AN ISER IN G 

lt.fllRMASJONS- 1....L-""""n 

AllllEJO 

Datavi rksom 
heten vil saledes etter hvert bli noksa 
omfattende og forega 1 alle avdelinger 
1 ytre etat. 

Styringsgruppen foreslarat det ved 
hvert vegkontor opprettes en radg1· 
vende datagruppe med representan· 
ter bade fra teknisk og adm1nistrat1v 
side. For den daglige drilt av EDB· 
utstyret bør det opprettes en egen da· 
tamask1ngruppe bestaende av 3·6 
personer. 

Pa denne bakgrunn har vegsjefen 
oppnevnt følgende grupper 

DATAGRUPPE: 
G. Lien (formann) 
L. Espeland 
P Knudsen 
0. Salvesen 
L. Bakken (representant for 
de ansattel 
Sekretær er A.S. SamuelsP.n 

DATAMASKINGRUPPE 
L Espeland (formann) 
A. Dalsøren 
N.K. Messe! 
D. Iversen 
J Baasland 

VEGSJE F 

>---- ---< FAGSJEFMØTE 

SEKRETER 

Det er presisert at ansvaret' for 
EDB-virksomheten er et ordinært 11n· 
jeansvar. Datagruppen skal derfor et · 
ter behov suppleres med andre tiene· 
stemenn fra avdelingene. som kon· 
taktmenn er oppnevnt · 

Plan : S H Søndenaa 
Dri ft: TK Fløystad 
0. Bakken 
B11t1lsynet · 0 Senum 
Adm./Øk : N. Tveiten 

Datagruppen har startet opp sitt ar
beide. Oppgavene er mange slik som 
det fremgar av blokkdiagrammet. Ho 
vedoppgaven bade !or datagruppen 
og datamaskingruppen vil 1 tiden som 
kommer være forberedelse t:I 1ns1a1-
1as1on av ny og kraftig EDB mask;n 
ved vegkontoret 

G u~n 

' 
- .... --==M=A=S-K=! ~N-(~R~o_G _ P_R _o =G _R--A~H -M~E~R - - --- .__ ------~ll~K--O~:l _o--M~!~~-Am-. ·_,~~~) 

SERVICEC»'P\.EGG f----'---iH!Nl~!SK ! ll ' PROGR.l.HO'IERSJKT 

AVD.REPR. ,_...,s=RUK""'A""'V ~J 
PROGRAMMER 

UTSTYR Ulf/ 
INNE 

I PLAS5a["!I'/ 

FORD. AV. 
1 SKJERHTER~ . 

HJCR(!•lSKINER 

--fNNEI UISTYR 

EKS . PROGRAMVARE 

I 
~ 'llÆERING AV Fll!GR~l!VMI TIUllC FRA ' S:~GER ' 

I 8RIJ!( AV KONS. 
~ I PROGRAHUTV. 

l H LOKAL PROGRAMUTV I 

~'""'"''"'"I 
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Læring og utvikling - også i pensjonsalderen 

Kurslederen, Ivar Wigaard 

Mange av vegvesenets veteraner 
over 60 år var møtt fram ti l vårt første 
kurs i «Forberedelse til pensjonsal
der» på Vrådal Turisthotell, første uke 
i september. Oppslutningen var over 
veidende. Med ektefeller hadde hele 
57 personer meldt sin deltagelse. Vi 
måtte dele på to kurs, neste kurs bl ir i 
slutten av oktober. 

Yrkesorganisasjonenes Studiefor
bund står bak tiltaket, med tilsutning 

fra offentlige organ, departement, og 
de største frivillige humanitære sam
menslutninger og opplysningsorgani
sasjoner. Eldreakademiet arrangerte 
kurset i Vrådal, rned ::;pe::;ialpedagog 
Ivar Wigaard som kursleder. 

Fellesutvalget for 
forberedelse til 
pensjonsalderen 
ble stiftet den 19. mars 1969. Tidlige
re leder i Fellesutvalget, sosialpsyko
logen Jan Atle Andersen, var til stede 
på kurset , og foreleste om Aldring og 
personlighet. 

Hvorfor bør vi forberede oss t il pen
sjonsalderen? 

Problemene fikk vi presentert allere
de i første gruppeoppgaven, som 
hadde disse spørsmål: 

1. Hva gleder jeg meg mest til når jeg 
bl ir pensjonist? 

2. Hva gruer jeg meg mest til når jeg 
blir pensjonist? 

I gruppene var .nok standardsvaret 
på første spørsmål at vi blir fritatt fra 
den daglige rut inen på jobben. Vi slip
per å henge i klokkestrengen, «sving
hjulet», og kan gjøre det vi helst øn
sker. 

På det andre spørsmålet var me
ningene mer delte. Noen gruet seg ik
ke i det hele tatt. De fleste mente like
vel der kan bli problemer, helsesvikt 
og tap av arbeidskamerater var nevnt 
av mange. 

De påkjenninger vi får, kan føre til 

Helsesport med muskulær avspenning - latter 



En veteran takker. Styremedlem i 
Pensjonistforeningen, Trygve Lyng
dal. 

det som har vært omtalt som «pensjo
neringssjokket», kjennetegnet ved in
teresseløshet, apati, hypokonderi , 
rastløshet, irritabilitet, og øket alko
holkonsum. 

Selv om vi gleder oss til «å nyte 
vårt otium», må vi regne med at pen
sjoneringen kan føre til uventede van
sker. Overgangen fra yrkesaktiv t il 
pensjonist innebærer store endringer, 
ikke bare i pensjonistens livssitua
sjon. men også for familien. Vi må 
dessuten være merksam på at disse 
endringene inntreffer på et tidspunkt i 
livet da vi ikke har ungdommens flek
sibil itet og omstillingsevne. 

Jan Atle Andersen nevnte fire forhold 
som var viktige for · å møte «pensjo
nistsjokket», nemlig: 
- kosten, som er viktig for arbeidsev
ne og motstandskraft mot sykdom
mer. -fysisk aktivitet, hvor forsknings
resul tater viser at blant annet hjerte
og karsykdommer kan bli redusert. 
Og for hjernen: - nye sanseinntrykk. -
søk utfordringer. Hvorfor grue seg, 
sier du. Jeg har jo mine hobbier. 

Neppe så enkelt . Hver dag resten 
av ditt liv skal du være uten det dagli
ge fellesskapet med dine arbeidska
merater. Bingo vil ikke gi deg bingo. 
TV-skjerm eller kupong kan ikke er
statte kontakten og det sosiale sam
været på arbeidsplassen. 
Kurslederen, Ivar Wiggard, ga svaret 
med et enkelt ord: samfunnsengasje
ment. Og her står mange veger åpne, 

alt etter den enkeltes behov: politikk, 
foreningsarbeid, slektsgranskning. 
skrive bok om egne erfaringer ua. la 
oss få mer fra vegvesenets historie), 
ut i naturen og samle stein sammen 
med andre m.v. 

Kurset tok også for seg mer prakti
ske ting i pensjonsalderen, folketryg
den, samordning av trygd og din tje
nestepensjon, støtte og t ilbud som du 
får som pensjonist, kosthold og helse, 
juridiske spørsmål og boligen i eldre 
år. 

Under helsesport fikk vi høre om 
de positive erfaringer som er høstet 
på Beitostølen Helsesportsenter. 

Beitostølen har et positivt miljø 
med tro på at alle - hver på sitt vis -
kan gjøre noe for seg selv for å ta va
re på og bedre sin helse. Et slikt miljø 
blir også givende gjennom kontakten 
med andre mennesker på senteret. 

Vi har i vegvesenet nettopp avslut
tet en kartlegging av arbeidsmiljøet. 
Kartleggingen viste at de største pla
gene er ryggplager, vonde skuldre, 
stiv nakke og nedsatt hørsel. Muskel
og skjelettplager er et kjempepro
blem som vi må vie stor oppmerk
somhet. Mange av våre tilsatte bærer 
disse plagene med seg inn i pensjon
salderen. Kurslederen viste oss enkle 
øvelser som vi kan utføre for å styrke 
muskulaturen rundt ryggsøylen. Dis
se musklene holder ryggsøylen på 
plass. Om du trimmer , er sykling , ro
ing, svømming og skigåing av de be
dre idretter for å styrke rygg. 

Alt det positive som vi får høre fra 
helsesport for handicappede, gir oss 
perspektiv. Referansen gir en hold
ning til egne plager. Uansett: Stå på 
også i eldre år. Du kan alltid gjøre noe 
for det selv for å bedre din helse. 

Viktige spørsmål i justimene var 
ektefellers formuesforhold, arv. testa-
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ment og retten til å sitte i uskiftet bo. 
Det er nesten skremmende hvor lite 
folk, som straks skal over i pensjoni
stenes rekker. vet om disse ting. Spe
sielt om arverettigheter og testamen
te er mange helt «blanke», sa fore
dragsholderen. juristen Vigleik Nilsen. 

Opprettelsen av testament er nøye 
formbundet i loven. Selv den minste 
avvik fra disse reglene kan føre ti l at 
testamentet blir ugyldig. Søk derfor 
alltid faglig bistand. Visste du for øvrig 
at det er mulig å rette opp skjevheter 
som er skjedd ved at barna under 
oppveksten har fått ulike økonomiske 
fordeler? Det klassiske eksempel er 
barnet som går hjemme og steller for 
far og mor, mens andre barn får hjelp 
til utdannelse og gjør karriere ute. 
Ved å opprette testament kan du 
overføre fridelen, den delen som er 
unntatt fra livsarvingenes pliktdel, til 
barn som du finner er bl itt forfordelt. 

Det falt mange lovord om ku rsle
delsen og opplegget for kurset. Delta
gerne var glade for at vegkontoret 
hadde satt i gang dette tiltaket. det 
første i vårt fylke. Vegvesenet har hatt 
som målsetting at ingen tilsatte skal 
sies opp, selv under trange budsjett
rammer . I eld re år skal naturlig av
gang avslutte arbeidsforholdet. Eta
ten har vist seg sitt ansvar bevisst 
ved å gå inn for forber.edelse ti l natur
lig avgang. Det gir trygghet på ar
beidsplassene i de siste arbeidsår. 

Vradal Turisthotell har en storslagen 
natur ved Nisservann. Sum «gruppe
oppgave» under helsesport fikk vi an
ledning til å prøve løypenettet, på en 
fin høstdag med sol. Mat og vertskap 
var utmerket. Ku r~et og oppholdet 
skapte optimisme foran oppgaven: 
overgang fra yrkesaktiv til pensjonist. 

Osmund Salvesen 

Gruppearbeid. Fra v. Olav Nygård, Ansgar Myhre. Agnes Se/ås, Joleif 
Svendsen. Trygve Lyngdal. 
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Unge bilførere må bli flinkere 
Styrket trafikkopplæring i skolen og 
bedre oppfølging av ferske bil førere 
er blant de tiltak som Vegdirektoratet 
nå vil vurdere i kampen mot de man
ge helgeulykkene i trafikken. Bak
grunnen er at SINTEF har lagt fram 
en egen forskningsrapport som viser 
at den typiske helgeulykke ofte kan 
forklares med feilvurderinger og man
gelfulle ferdigheter hos de unge bi l 
førere. 

SINTEF-rapporten bygger på et nær
mere studium av 49 typiske helgeu
lykker som endte med død eller alvor
lig personskade. Og konklusjonene er 
klare: 

Bilføreren har feilbedømt situasjo
nen helt inntil det er for sent, eller 
hans reaksjoner for å unngå ulykken 

har vært preget av uoverveide, panik
kartede og vanligvis feil utførte hand
linger. 

OVERVURDERING 
- I det hele tatt synes førerens opple
velse av risiko ved bilkjøring å ha vært 
lav eller lik null, sier overingeniør 
Henrik Hvoslef i Vegdirektoratet. 

- Det har vært en grov overvurde
ring av egne evner og bilens kjøree
genskaper, og en tilsvarende under
vurdering av de problemer som kan 
oppstå under kjøringen, hevder han. 

Et av kriteriene for å velge ut de 49 
ulykkene som ble analysert, var at fø
reren var under 28 år. Ved siden av at 
11 av førerne overhodet ikke hadde 
førerkort , var det påfallende at nesten 
ingen av sjåførene hadde hatt fører-

kort i mer enn ett år - dvs. de hadde 
ikke gjennomgått føreropplæringens 
Fase 2. -

- Disse resultatene viser klart be
hovet for å forbedre opplæringen av 
vordende bil førere før de får sitt mid
lertidige førerkort , sier underdirektør 
Ingar Tenold i Vegdirektoratet . 
SKOLEVERKET 
- Men de unges holdninger t il det å 
ferdes i trafikken er ikke noe som kan 
endres utelukkende gjennom en kort 
føreropplæring - og her mener jeg 
skoleverket med sin langtidspåvirk
ning må komme sterkere inn i bildet, 
sier Tenold. 

En tidligere forskningsrapport har 
vist at Mønsterplanens krav om trafik
kopplæring ikke blir etterlevd i dagens 
grunnskole. 

- For å prøve å bøte på dette øn
sker vi nå at lærerne gis bedre grunn
lag for å oppfylle kravene om trafik-
kopplæring i skolen. A 

«Fra V RT U.NO. 

NYE FORSKRIFTER OM 
ARBEIDSVARSLING 

Denne høsten har en stor del av de 
ansatte i Aust-Agder vegvesen deltatt 
på kurs i arbeidsvarsling. Dette skyl
des at det fra 1.5.84 trådte ikraft nye 
forskrifter om varsling av arbeid på 
offent lig veg. 

Bestemmelsene legger opp til en 
bedre sikring av vegarbeidere og tra- . 
fikkanter, og er gjort gjeldende for alt 
arbeid på offentlig veg, således også 
for kommuner og andre offentlige 
etater, likeledes private. Uansett 
hvem som arbeider på vegen, skal 
varslingen se lik ut. 

Det presiseres i de nye forskriftene 
at det er viktig med informasjon over
for publikum. Alt arbeid på veg med
fører visse ulemper for trafikantene, 
og informasjonen skal forsøke å øke 
forståelsen for det arbeidet vegmyn
dighetene nødvendigvis må utføre. 
.Det er derfor viktig at det skiltes kor
rekt, og at det ikke skiltes mer enn 
nødvendig. Det irriterer trafikantene 
unødig at trafikkregulerende skilt står 
oppe etter at arbeid er utført , el ler at 
skilt nr. 110 «Vegarbeidere» står oppe 

selv om det ikke er vegarbeidere i 
vegbanen. 

Forskriftene innfører et nytt be
grep, «ansvarshavende». Ved et hvert 
arbeid på veg skal det utpekes en an
svarshavende som har til oppgave å 
påse at varslingen til enhver tid er til
fredsstillende og i samsvar med vars
lingsplanen for arbeidet. Vedkom
mende må være på plassen hele ti
den, og ansvaret kan derfor pålegges 
vedkommende etat /entreprenør som 
utfører arbeidet. 

Kursopplegget hos oss er et sa
marbeid med Vest-Agder vegvesen. 
Det er holdt i alt 5 kurs på nivå 2 med 
deltakere fra vegkontor og oppsyn. Et 
tilsvarende antall kurs er holdt på nivå 
3. Dette kurset henvendte seg i første 
rekke til arbeidstakere i driften. I til
legg deltok representanter fra kom
muner, e-verk, televerk, politi og ent
reprenører. 

Ansvarlige for disse kursene har 
vært planavdelingene ved de to veg
kontorer, og forelesere har vært Gu
stav Guttormsen, Aust-Agder og Odd 
Salvesen, Vest-Agder med bistand fra 
fylkenes juridiske konsulenter og Kri
stiansand Politikammer. 

KiL 
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EKSKURSJON OG TYTTEBÆR 
Vi lurte tørst - om dette stemte 
vegkontoret på tyttebærtur den ternte -
ja, ja, øvrigheta har hatt den gode dagen 
da festkomiteen spurte med «sommerfuglen, i magen 
om fri en dag for på tyttebærtur dra 
funksjonærene på kontoret ble iallefall gla'! 

En munter gjeng, med Haugen som sjåfør 
med ADS-buss som seg hør og bør 
det første stopp var Amfi senter 
hvor Halfdan spent på oss alle venter 
på vegstasjonen en rask omvisning 
og så til cafeen for en enkel bespisning! 

For Halfdan hadde for liten plass 
i . vegvesenets egne lille palass, 
kaffe og wienerbrød sto på menyen 
vi strålte om kapp vi som kom i fra byen -
og at dette smakte det kunne vi se 
noen tok et - mens andre tok tre! 

Men målet med turen det var tyttebær 
mot Katterås kjørte så Haugen sin hær 
en bøling på femti slo leir ved et sandtak 
snart rundt om i lia vi så mang en stor bak 
mens andre med kurva til elva gikk ned 
nøt kjøttkak og kaffe i stillhetens fred I 

At tyttebær her var en mangelvare 
det fikk vi da stakkare straks erfare 
i timer vi sleit for å få to-tre liter 
for smak til en middag skal jeg si at vi sliter, 
men ankomst til bussen den ga oss et sjokk 
for der sto det noen som var gått helt amok! 

Etter en koselig tur smakte det med mat på Amfi Hote/I 

De ville at alt skulle i fellesbøtte 
Søndenaa - Vehus ga Hermanssen støtte -
Franksson og Henriksen skjelte i vei 
gi fra seg tyttebær - de ga sitt «NE/" -
så kom da Messet med bøtta si full 
også han nekta mot sånt noe tull! 

Men fellesbøtta ble likevel full 
med små harde tyttebær - de syn 's det var gull 
premie til den som femteplass fikk 
i en natursti - det var nok et trick -
en feilberegning fra Hermanssens tanke -
for Engenes fikk bøtta av Birkelands lanke! 

Et slit og et jag selv om sola flommer 
og det var nok femti sultne vommer 
som inntok Am ti Hotell denne da ' 
et kaldbord var det vi ønsket å ha 
og mat det fikk vi - iall'fall de første 
som sprang til i køen, både sultne og tørste! 

Maten var god, men heller litt lite 
at Bjerkenes kom sulten, det burde de vite -
Kristensen, Iversen fulgte godt opp 
og Evensen valset rundt uten stopp -
men mette det ble vi da alle her 
et helt ribbet koldtbord i fra denne hær! 

Til festkomiteen vi retter en takk 
som fikk dradd oss vekk i fra vår kontorkrakk -
et minne som alle vi her nå vil huske 
fra den gang på bærtur, i sandtak, bak buske -
det opp ned på daglige tralten vår snur -
takk for en hygelig tyttebærtur! 

Takk til en trofast sjåfør (Oddmt)):Jf.J Haugen). 
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14 personer tilknyttet regnskapsavdelingen i AAV 
I forbindelse med vår presentasjon 
av etatens ansatte, har vi denne gang 
valgt å ta for oss Regnskapsavdelin
gen ved vegkontoret. Bakgrunnen for 
dette er et regnskapskurs på Hankø i 

Regnskapsleder Nils Tveiten 
Vedlikehold registre . Innmelding 
plantall, bevilgninger og til disposi
sjon. Fordeling resultatlister. Oppret
tinger. Kontakt Vegdirektoratet og 
EDB-sentral. Kasseettersyn. Div. 
kontrollarbeide. 

Førstesekretær Leif Seiersnes 
Oppfølgning av EDB-meldinger. Kon
troll primærrapporter. Meldinger til 
driften. Skatteoppgjør, folketrygdopp
gjør etc. Opprettinger. 

juni måned hvor det ble drøftet hvor
ledes samarbeidet mellom avdelinge
ne kunne bedres. Her ble bl.a. nevnt 
at regnskapsavdelingen burde gjøre 
bedre kjent hva de enkelte steller 

Adm. sekr. Nils Kjell Messel 
Funksjonærlønnssystemet. Kontrol l 
primærrapporter. Punching. Kontroll 
div. bevilgninger m.v. 

Adm. sekr. Bjørg Henriksen 
Kontroll primærrapporter. Kontroll 
skyssregninger funksjonærer Punc
hing. 

med til daglig, slik at det for ettertid 
skal bli lettere å finne frem til rette 
vedkommende. Her følger derfor en 
oversikt over dette. 

/ 

Kontorass. Dag Iversen 
Kontroll egen- og fremmedmaskin
rapporter . Inn- og utmelding av 
sys.arbeidere og sommervikarer i 
driften. Punching. Fordeling resultatli
ster m.v. 

Kontorass. Gerd Botterl i 
Omsorgsperm t il 10.6.85 



DEL li: FAKTURA, INTERNE VARE
LEVERANSER, ENTREPRISER M.V. 

Førstesekretær Sylvia Nilsen 
Postbehandl ing, fakturabehandling, 
entrepriser, eiendomserstatninger. 
Fordeling bilag. Diverse kontrollarbei
de, arkivering punchegrunnlag. 

Kontorass. Bjørg Evensen 
Fakturabehandling. 

Kontorass. Bjørn Johnsen 
Fakturabehandling maskinavdeling, 
punching, utskrivning av regninger og 
purringer. Fordeling resultatlister. 
Maskinregisteret. 

DEL Ill : KASSAKONTORET 

Kasserer Aina Franksson 
Føring av kassabok. Inn- og utbetalin
ger. Innløsing av private sjekker fra 
funksjonærene. giroutskriving. Utsen
ding av lønn og regninger. Innsetting 
av bilag. Rekv. av kasseforsterknin
ger fra fylket og Vegdirektoratet. Må
nedsrapport til Vegdirektoratet. Av
stemming av div. kontorer osv. Kon
troll biltilsynets rengskap. 
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Kontorass. Johanna Aagre 
Fakturabehandling maskinavd" 
punching, kasserervikar. Fordeling li
ster. 

..... 
Kontorass. Marianne Geelmuyden 
3 dager pr. uke. Punching + div. re
gnskapsarbeide. 

Ase Liv Lauvland . 
3 1/2 time punching hver dag. 
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NY DATAMASKIN 
TIL AUST-AGDER 

Vegvesenet har gjennom en årrekke 
benyttet seg av EDB-tjenester. Veg
kontorene har imidlertid ikke hatt 
egen datamaskin eller «egen datak
raft» i særlig utstrekning. Vi har vært 
henvist til å sende oppdragene ut av 
huset for så å motta det ferdige resul
tat i posten. Denne prosessen er tidk
revende og begrenser f.eks. mulighe
tene til å vurdere andre løsninger inn
en vegplanleggingen. Videre oppstår 
det berømmelige etterslepet i re
gnskapslistene. Det stilles i tillegg 
stadig større krav til vegvesenet når 
det gjelder effektivitet og kvalitet. For 
å møte denne utfordringen har Vegdi
rektoratet bestemt at det skal kjøpes 
inn kraftige datamaskiner til alle veg
kontorene. Valget av maskin er falt 
på utstyr fra Norsk Data. I rammeav
talen som er inngått mellom Vegdi
rektoratet og Norsk Data forutsettes 
det levert en minidatamaskin av type 
ND-530/CX til hvert vegkontor. 

Vegkontorene vil med slike data: 
maskiner i stor grad være selvhjulpet 
hva datakraft angår. Ved spesielt sto- · 
re oppgaver vil driften skje ved kom
munikasjon med Statens Datasent
ral, Kommunedatasentralene og Veg
direktoratet hvor store registre er 
samlet med opplysninger på landsba
sis. Anvendelsesområdet for minima
skinen vil dekke kontoradministrative 
systemer, tekniske beregningssyste
mer, veg- og bruregistre, produksjon
og økonomistyringssystemer. Dette 
innebærer at alle avdelinger vil gjøre 
nytte av maskinen. 
For spesielt interesserte kan vi nev

ne at minimaskinen har 2 1/4 Mb hu
kommelse (2,25 millioner tegn) og 
mulighet for tilknytning av 24 skjerm
terminaler. Rammeavtalen sier vide
re at det skal leveres: 
- 1 Terminett linjeskriver 
- 1 Phillips flerfunksjonsskriver 
- 450 Mb fast disk 

FREMDRIFTSPLAN FOR ED B- MINIMASKI N VED AUST-AGDER VEGV ESEN 

OPPGAVE: 
1984 1985 

- 225 Mb løs disk 
- 12 stk Tanberg TOV 2200/9 skjerm-
terminaler 

Avtalen som er inngått vil i første 
omgang resultere i leveringer til en 
verdi av 40 millioner kroner for hele 
vegvesenet . 

Vegdirektoratet har tatt sikte på at 
alle vegkontorene skal ha minimaskin 
innen 1986 tar slutt. I 1984 får følgen
de fylker maskin: 
- Buskerud 
- Telemark 
- Oppland 
- Hordaland 
- Nord-Trøndelag 
- Troms 
I 1985: 
- Akershus 
: Hedemark 
- Rogaland 
- Sogn og Fjordane 
- Nordland 
- + Sør-Trøndelag, dersom budsjet-
tet t illater det. 

De resterende fylker, deriblant 
Aust-Agder, vil trolig få minimaskinen 
tidlig i 1986. 

I 1986 
.. 

l<:,:.nt Cl<t ttiv !:es Jan : Feb M3rs /lpri I M3i .Wi Jul i fuJ . ::t>pt Cl<t ttiv Des I Jan Feb t-\lrs flpri I t-\li Juni 

HOVEDPLAN: 
. 
" 

! 

-Klargjøre krav/bffiJv i forbirdelse ræd 
; 

: : 
rraskinran. Avgjøre plassering. I 

I I 

-Avgjøre t.erminalutbygJing. ' ' ; 

-vurære pf"OJrifllti ltx.d. Utarbeide forelq.pig 
1 i ste over pf"OJrcJll son ska I tas i bruk. 

-Vurære cwl.B'ingsæt-ov. Planlew; cwlaring i I 

i . grove trekle 
-Utarbeide grov oversikt over driftsutgift.er. ' ; ' 
-Kostnadsoversl ag for tx.dsjett 1~. 
~le<JJ for drøfting/scJlldrbeide ræd tillits-

: I 

valgte/ansatte. 
: 

; : 

' 
DRØFTI NG/VEDTAK - - - - - - I-ti 

: -
; 

DETALJPLAN: . 
• 

-Utarbeide nøyaktige plarer mlkostnadsoverslag 
for: "minirrask in/rrask inran 

*terminaler/terminalarbeidsplasser 
*kabling 
*nytt ekstrautstyr 
*bruk av eks i stererde utst)'r ' 

-Oversikt over dri ftsq:iple<JJ eg -utgifter 
-Forslag ti I rutiner/orænsregler 
-Deta l jert oversikt over pf"()Jrærrer son skal · 
tas i b!U\ i fase 1 Cl] 2 eg 3 . 

..futaljert cwle<JJ for C:Wi<B"ing. 

DRØFT ING/VEDTAK t---- - -- - 1-+1 
EDB-KOSTNADER FOR BUDSJETT 1987 -•··- ·· · ··· · - ·~ 

: 
PPLÆRING - -- - - - - - - - - - -- - I I --0 

I .-, 
p RE INSTALLASJONSARBE IDER t- -; -_" 
INSTALLASJON MlN!MASK!N / TERM!NALER I " "" 
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Ny gangbru ved Sunde 
På bakgrunn av lokalpressens inte
resse for fotgjengernes problem ved 
Sundebrua og de derav følgende ak
sjoner, skulle det være vel kjent at 
det skal bygges ny gangbru ved Sun
de. 

Gangbrua skal bygges på nordsi
den av eksisterende bru og inngå i et 
gang- og sykkelvegsystem langs E18 
mellom Sunde skole og kryss med rv 
41 8. Systemet begynner ved skolen, 
og på de første 200 meter vil det bli 
anlagt en 3 meter bred gang- og syk
kelveg syd for E 18. Videre frem til 
selve Sundebrua vil det bli bygd et 
1,5 meter bredt fortau. Gang- og syk
keltrafikken skal så ledes over E 18 i 
gangfelt og videre til den nye brua. 
Bygging av fortauet medfører at det 
må sprenges ca 400 m3 fjell i skjæ
ringen på nordsiden av vegen. Der
som alt går etter planen vil det nye 
systemet være ferd ig til nyttår. Kost
nadene inklusive brua er beregnet til 
800.000 kroner. 

Selve brua planlegges av siv.ing. 
Lindboe A/S. Brua skal bygges med 
prefabrikerte NIB-bjelker i 2 spenn 
fordi det er mulig å utnytte deler av 
midtpilaren til eksisterende bru. Den 
vil få en totallengde på 50 meter, en 
gangbredde på 2,8 meter og vil koste 
500.000 kroner. Det er meningen at 
vegvesenet selv skal stå for byggin
gen. 

Før maskinen kommer i hus er det 
en rekke ting som må være ordnet . 
For å holde styr på alle EDB-trådene 
har datagruppen utarbeidet en frem
driftsplan som vist i figuren. Som det 
fremgår er det meningen å ha ferdig 
en hovedplan innen utgangen av 
året. Planen vi l omfatte forhold som 
maskinplassering, terminalfordeling , 
programtilbud, opplæring og kostnad
soversikter. 

Samarbeide med 
til litsvalgte/ansatte er viktig i denne 
sammenheng, og hovedplanen skal 
inneholde et forslag ti l opplegg for 
hvordan dette skal skje. 

SØRLANDSPORTEN vil bringe 
mere nytt om minimaskinen når ho
vedplanen foreligger . 
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, __ 

(Foto AGDERPOSTEN) 

Aksjon mot helgeulykker 
Av Egil/ Engesæth 

Billys-aksjonen er bare den ene av de 
to store aksjonene Samferdselsde
partementet gjennom Vegdirektoratet 
har hatt i sving i sommer. Den andre 
aksjonen er aksjonen mot helgeulyk
ker. Her vet vi at biltilsynet har vært 
den mest aktive instans. Etter det vi 
har sett i avisene har det både vært 
store og mindre kontroller i helgene. 

Sørlandsporten tar derfor kontakt 
med stasjonssjef Kåre Møl ler
Hanssen ved biltilsynets stasjon på 
His. 

- Hva er bakgrunnen for disse store 
helgekontrollene? 
- Ulykkesstatistikken viser at sjansen 
for å bli drept eller skadet i trafikken 
er mer enn fem ganger så stor natt til 
lørdag og søndag enn ellers i uken. 
Mellom 10 - 15% av dødsulykkene 
skjer disse to nettene. Selv om trafik
ken da er relativt liten. 

- Er det noe spesielt som karakterise
rer disse helgeulykkene? 
- Det vi vet er at 60 % av personska
dene som blir registrert i helgene, 
skjer ved utforkjøring i en vanskelig 
sving. Det er en dobling av antallet ut
forkjøringer i forhold til ellers i uka 
Dette er bakgrunnen for at vi har for
sterket utekontrollene i helgene. 

Inspektør Harald Torjussen 

- Inspektør Harald Torjussen, kan du 
gi oss noen tips om når dere har dis
se kontrollene? 
- Slike tips er vanskelig å gi. Vi har pla
ner vi går etter, men de kan forandres 
på bakgrunn av tidligere kontroller el
ler andre ting vi får greie på som vi ik
ke visste da planene ble laget. Kon
trollene blir lagt opp etter en totalvur-

dering. Dette bestemmer både tid og 
sted. Noen eksempler: Rundt de stør
ste byer og tettsteder er kinotidene, 
stengetid for restauranter, messear
rangement og lignende, interessant. 
Ved Evjemoen vil tidspunkt for avslut
tet tjeneste før helga være viktig. Kort 
sagt: Der mange kommer og drar vil 
vi også gjerne være. Dessuten legges 
mange av disse helgekontrollene opp 
i samarbeid med politikammer og 
lensmenn. Dermed får biltilsynet yt
terligere informasjon som bakgrunn 
for å bestemme tid og sted for kon· 
trollene. Samarbeidet med de lokale 
lensmannskontorene er svært godt. 

- Dere har hatt både store og små hel
gekontroller. Hva tror du gir best ef
fekt? 
- Det er et vanskelig spørsmål. Den 
mest omfattende kontrollen hadde vi i 
samarbeid med Vest-Agder. Da del
tok det noe over 20 mann. Ved slike 
store kontroller får en kontrollert ne
sten all trafikk inn og ut av et område. 
Den gir en oversikt over standarden 
på bilparken i helgene på det stedet. 
Dessuten får en god dekning av mas
semedia. Dette håper vi kan ha en 
god preventiv virkning på bilførerne. 

t 



De lar kanskje bilen stå til de har fått 
den i god og trafikksikker stand. 

Vi har også hatt mindre og mer mo
bile kontroller. Personlig synes jeg at 
vi har størts sjanse til å få stoppet de 
trafikkfarlige bilene når vi har to biler 
fra biltilsynet med to mann i hver. Ra
diosambandet mellom de to bilene 
kan gjøre det hele svært fleksibelt og 
effektivt. 

Ved utekontrollene kan vi ikke sjek
ke bilen så grundig som i hallen. Det 
blir mest sett på styring, bremser, 
dekk og lys pluss papirene. Når poli
tiet er med på kontrollene, sjekker de 
papirene, enkelte ganger kombinert 
med promille- og fartskontroll. Det ve
sentligste av den tekniske kontrollen 
er det vi i biltilsynet som gjør. 

- Er det forskjell på bilstandarden på 
hovedveiene og de mindre veiene? 
- Absolutt forskjellen er enkelte 
ganger skremmende stor. Jeg er ne
sten fristet til å si at jo lenger vekk fra 
E 18, jo verre er det. Det ser vi også 
på antall avskiltninger og mangellap
per. Ofte er det dårlige bremser som 
fører til avskilting. Arsaken til disse 
geografiske forskjellene er vanskelig 
å si noe om. Kanskje biltilsynet ikke 
har hatt kontroller ofte nok i disse om
rådene? 

- Har setesdølene den dårligste bi
lparken, Torjussen? 
- Du sikter til oppslaget i Agderposten 
tidligere i år? Mange setesdøler har 
visst reagert på det som sto der. Er 
setesdølene interessert i trafikksikre 
biler, er ikke det biltilsynet imot. Vi 
står gjerne til tjeneste. Oppslaget får 
ellers stå for Agderpostens regning. 

Saken er den: Rv. 12 er en gjen
nomfartsveg. Mange fra tettbebygge/
sene i Vest-Agder bruker vegen i hel
gene til og fra hytter etc. Andre igjen 
er på gjennomreise opp eller ned da
len. Dessuten har de militære manns
kapene ofte dårlige biler. Dette siste 
regner vi med å få slutt på når neste 
kontingent kommer. Da skal alle biler 
som tilhører de militære mannskape
ne være kontrollert og godkjent av bi
ltilsynet på hjemstedet. Dette bør gjø
re Rv. 12 til en tryggere veg enn den 
er i dag. 

- Stasjonsjef Møller-Hanssen, hva hå
per dere å oppnå ved disse helge
kontrollene? 
- Ut fra hensynet til trafikksikkerheten 

er vi selvsagt interessert i å få redu
sert antallet trafikkfarlige biler på ve
gene. Mange bilførere er dessverre 
slik at faren for å bli tatt i kontroll har 
større preventiv virkning, enn det at 
de vet at de kjører rundt i en bil som 
ikke er i forskriftsmessig stand. Men 
vi må også legge til at atferden til bi
lførerne er nok en større ulykkesfak
tor enn bilens tekniske standard. 
Kombinasjonen av disse to forhold er 
ekstra ille. En kan også tillate seg å 
stille det spørsmålet: Dersom en ikke 
er så nøye med bilen sin, hvorfor skul
le en da tro at vedkommende stort 
sett er en behersket og forutseende 
bilfører? 

Dessuten er det vår oppgave å gjø-

Frontrute med 
merker etter 
2 forsete 
passasjerer 

... DET 
KUNNE 

VÆRT 
DEG! 
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re det trygt for alle å ferdes på våre 
veger. De ulykkene vi har hatt i Aust
Agder i sommerhalvåret fram til nå, 
viser jo også at alvorlige ulykker skjer 
på alle tidspunkt, ikke bare i helgene. 

Til slutt vil jeg gjerne si at storpar
ten av de vi i biltilsynet møter på våre 
veger, synes det er hyggelig at vi er 
ute på kontroll. De setter pris på å få 
bilen sjekket av biltilsynet. Publikum 
viser stor forståelse for vårt arbeid. 

Nå når vi nærmer oss vinterstid 
med vekslende forhold og mange tra
fikkmessige overraskelser, håper jeg 
at bilførerne innstiller seg på dette. 
Fartsgrensene betyr ikke at en helst 
skal kjøre i den farten. Nei, farten skal 
avpasses etter de rådende forhold. 

MONUMENT 
TIL SKREKK 
OG 
ADVARSEL 
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Vegcupen: 

Heller ikke i år nådde vi finalen 

Pause mellom slagene for våre spillere. Etter 0-1 mot Rogaland, venter de på opp
gjøret mot fjorårsvinneren, Østfold. 

Uten forkleinelse for tidligere arran
gører, våger vi å påstå at arrange
mentet av sluttspillet i Vegcupen-84 
vi l gå over i historien som et av de 
mest vellykkede. 

Ikke resultatmessig for vår del, rik
tignok, men arrangøren Rogaland 
Vegvesen b.i.I. hadde virkelig lagt seg 
i selene for å gi oss tilreisende lag et 
hyggelig opphold. 

Det startet al lerede fredag aften 
med «treff)) i hotell Atlantic, hvor vi ble 
servert reker, øl og mineralvann på 
vertskapets regning. 

I tillegg til det sosiale samvær, her
sket det"en viss nervøs spenning for
an trekningen for den etterpåfølgen
de dags kamper. Våre 15 neglebiten
de spil lere hadde maksimal uflaks, -
vi kom i pulje med foregående års vi
vinner, Østfold og årets klare favoritt-

hjemmelaget Rogaland. Allikevel 
kunne vi ane en behersket optimis
me, - det skulle tross alt spil les om 
poengene først! 

Vi lovet hverandre å selge oss dyrt, 
og gikk derfor forsiktig ut i vår første 
kamp, mot vertskapet Rogaland. Men 
etter en nervøs åpning , kom vi lengre 
opp på banen og øynet muligheter for 
minst et poeng. Imidlertid gikk luften 
ut av ballongen da Rogaland scoret 
direkte på hjørnespark. Men mulighe
tene var der uten at vi hadde fru For
tuna med oss, og 0-1 ble da også 
sluttresultatet. 

Kort pause - og så ny kamp, - den
ne gang altså mot Østfold som vi 
hadde spilt uavgjort mot ifjor. Etter en 
del klabb og babb inne i forsvarsfeltet 
fikk motstanderen den nødvendige 

tåa på en ball som tri llet over målstre
ken . Dermed 0-1 for annen gang. 
Selv om vi også i denne kampen had
de klare måltilbud, manglet vi den 
nødvendige flaks og måtte konstate
re at vi var utslått i årets sluttspil l. 

I kampen om finaleretten mellom 
Rogaland og Østfold vant vertskapet 
overbevisende 2-0, og var dermed 
klare. 

Samtidig med kampene i pulje 1, 
foregikk de innledende kamper mel
lom fylkene Nordland, Oppland og 
Hedemark nær ved. 

Her ble resultatene: Hedmark
Oppland 1-4, Hedmark-Nordland 1 ·3, 
Nordland-Oppland 1-2 og Oppland 
dermed klar for finalekamp mot verts
kapet. 

Som midtbanestrateg på ve rtsla
get, fungerte vår tidl igere landslag
skeeper, Sverre Andersen, utmerket. 
Sammen med de øvrige på laget an 
ga han straks tonen, og det ble tidlig 
klart at opplendingene vil le få hende
ne fulle. Det ble da også 4-0 og for
tjent seier i årets· vegcup for arran
gørlaget, som altså spillemessig fu lg
te opp det ellers vellykkede arrange
mentet. På banketten på Astor hotell 
samme aften, kunne vi som eneste 
gjestende lag overrekke arrangørene 
en gave og takke for det vellykkede 
oppholdet. Etter en nydelig middag 
fortsatte samværet med dans og for
brødring t il inn i de små t imer. Og 
konklusjonen må bli som i fjor: Vi tap
te kampene, men vant banketten! 
(tekst/foto: MK) 

Myndig dommer, 
Svein Inge Time. 
hadde ikke tatt 
med seg de røde 
og gule kortene 
til sluttspillet. 

Rogalands lag etter at seieren over Oppland var et faktum. - Tidligere landslags
keeper, Sverre Andersen (t. h.) - denne gang som midtbanestrateg på verts/aget. 



«NÅR MAN BLIR 
SEKS-OG-SEKSTI .. » 
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Sørlandssendinga slo an tonen 
til sjefen sjøl på administrasjonen 
((når man blir seksogseksti -
da gjør man hva man vil» 
og derfor slo også Salvesen til -
det hele ble feiret på puncherommet. 
For denne dagen slo OS på tromme 
med bløtkake, wienerbrød og 
høye toner 
med taler og takk og gratulasjoner! 

KRYSSORD 
Vannrett 
1 Topper Aust-Agder 

13 Trett 
14 Komponist 
15 To like 
16 Art 
17 By 1 Sibi r 
18 Vis 
20 Oversend 
22 Hesteutstyr 
23 Prest 
24 Naboer 
25 Ulv 
27 Kvinnen 
29 Skjul 
30 Tone 
31 Herme 
34 Skratte 

Loddrett 
1 Reiseeffekt 
2 Sted 1 Setesdal 
3 Age 
4 Anti 
5 Bokholderiuttr 
6 Redskap 
7 ··· la. skuespiller 
8 Like 
9 4 - 1 . 11 

10 Ektelelle 
11 Tirre 
12 Slaver 
19 Sted i Buskerud 
21 Krigshelt 
22 Idrettsmann 
26 Mesterskap 
28 Rederi 

36 Eksisterer 32 Tresort 
37 Lun 33 Har D1zz1e Tunes 
39 Ikke komme 35 Elv 1 Spania 
42 Karakter 36 Art. nynorsk 
43 Storr 38 Patent 
44 Sted i Aust-Agder 40 Drikk 
48 Adv. (gammel rettsk.) 41 Sykdom 
50 Rive opp 45 Delikatesse 
51 Per Blom Mathiesen 46 Syr 
54 Røv 4 7 Beile 
56 Fisk 49 Søker 
57 By 52 Lys 
59 Styre 53 Myt. kvinne. gresk 
61 Elva 55 Forstavelse 

l~~~=::!::=:::!~~=======================::.i 62 Opera 57 Bot 63 Fugl 58 Uttalte 
Navn: . 

Adr.: . 

Løsningen sendes 
.søRLANDSPORTEN· Vegkontoret i Aust Agder, Boks 173, 4801 Arendal 

FRIST 10. November - 1 pr. 1 eske Dobbel Sfinx, 2. 1 eske Enkel Sfinx. 

66 Musiker 60 Fugl 
68 K1em1s1< Tegn 61 Pikenavn 
69 G1eng1eldelse 64 Tidsrom 

65 Presens 
66 Utrop 
67 Skue 
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Skr. 17/4 1912, 22/3 og 28/11 1917. 

Arbeidsdepartementet har tilskre
vet veidirektøren således: 

«Angående den innkomne forestil
ling fra de norske sedelighetsforenin
gers centralstyre vedrørende forhol
dene ved arbeiderbrakker med kvin
nelig betjening til matlavning m.v. 
skal departementet bemerke, at man 
finner det ønskelig at det, når kvinne
lig betjening må anvendes i arbeider
brakker, i størst mulig utstrekning blir 
overdratt til en arbeiders (eller ar
beidsformanns) hustru å besørge 
matlavningen m.v. samtidig med at 
dennes mann antas til å føre det for
nødne opsyn i brakken (som brakkec
hef). Man skal derfor be rettet hen
vendelse til arbeidsbestyrerne om at 
der må bli forholdt på denne måte 
overalt hvor en sådan ordning kan 
i standbringes. 

Forsåvidt man i det enkelte tilfelle 
blir nødt til at anvende ugifte kvinneli
ge kokker i arbeiderbrakker, går de
partementet ut fra, at der hertil søkes 

antatt eldre pålitelige kvinner. Man 
forutsetter, at der for disse alltid inn
rettes et særskilt låsferdig soverom, 
og at der påsees at der ikke blir lagt 
beslag på dette rum av andre. Et så
dant sårskilt soverom forutsettes like
ledes stillet til disposisjon for brak
kechefen og hans hustru, når hun 
tjenstgjør som kokke i brakken.» 

Arbeidsdepartementet har i skri
velse av 20. mars 1917 til veidirektø
ren uttalt, at lønn til brakkekone efter 
gjeldende bestemmelser må være 
veianlegget uvedkommende, men 
har i skrivelse av 21. november 1917 
antydet at det offentlige efter derom 
innsendt forslag vil kunne yde fornø
dent tilskudd til avlønning av en man
nlig kokk, hvor det viser sig ønskelig å 
ansette en sådan til opnåelse av be
tryggende forhold. 

plasser besatt med mannl ige stuer
ter, som i almindelighet også vil falle 
for kostbare for arbeiderne, og som 
dessuten neppe helt kan erstatte de 
kvinnelige. 

Forsåvidt det i noget tilfel le skulle 
vise sig nødvendig å ansette en man
nlig kokk, og dette ikke kan ske uten 
merutgift, går veidirektøren ut fra at 
fornødent forslag om tilskudd av det 
offentlige innsedes hertil , så at spørs
målet kan bli forelagt departementet 
til avgjørelse. 

Det bemerkes at de tekniske admi
nistrasjonschefer på forhånd hadde 
uttalt sig mot at arbeidsbestyrerne 
avskjæres adgang til å anvende ugif
te kvinner som kokker i arbeiderbrak
kene, da det er vanskelig å få kokke-

' ------' 



Vedlikeholdsavdelingen har i «alle år» 
samlet og tatt vare på opplysninger 
om utført dekkelegging. Det sier seg 
selv at slike opplysninger er viktige, 
blant annet når kommende års dek
keprogram skal utarbeides. 

For en del år siden ble det laget et 
system på landsbasis for innsamling 
og EDB-lagring av data om dekkene. 
Systemet ble aldri helt godt og ajour
føringssystemet sviktet tildels. Vegdi
rektoratet besluttet derfor i 1983 å 
legge om hele registeret slik at fylke
ne skulle få direkte adgang til EDB
registeret og selv være ansvarlig for 
ajourføring. 

Det nye vegdekkeregisteret som 
nå er tatt i bruk av dekkeseksjonen 
her i fylket, er et såkalt on-line ell er in
teraktivt system som kjøres mot en 
sentral database hos Statens Data
sentral (SOS) i Oslo. Systemet betje
nes fra vegkontorets terminal som 
har kontakt med SOS via det offentli
ge datanett. 

I Aust-Agder vil registeret i første 
omgang omfatte riksvegnettet. Dek
keseksjonen har imidlertid til hensikt 
å få fylkesvegnettet inn på samme 
system. 

Vegdekkeregisteret har flere funksjo
ner: Man kan gå inn i registeret for å 
finne hva slags dekke som ligger på 
en gitt vegstrekning, når det ble lagt , 
ÅDT ogbæreevne. Man kan få opp
lysninger om budsjettall og langtids
planer. Anbudsdokumenter kan skri
ves ut EDB-styrt. Det skal benyttes til 
statistisk behandling så som pris sta
t istikker el ler det å finne levetid på 
forskjellige dekke typer avhengig av 
trafikkbe lastning og bæreevne . 

Hver gang det skjer endringer av 
dekkene må registeret ajourføres. 
noe som al tså blir fylkenes jobb. 
EDB-arbeidet for dekkeseksjonen vil 
derfor bli betydelig , og seksjonen 
planlegger å anskaffe sin egen EDB
terminal for å effektivisere arbeidet . 
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1 ·~Vegdirektoratets gode 
/\FQ' råd om billys 
Avdeli ngsingeniør Finn Larsstuen i 
Vegdirektoratet har følgende gode 
råd til bileiere når vi nå går inn i de 
mørke høstkvelder: 

Det er viktig å se etter at billyset er i 
orden, ikke bare for at du selv skal se 
vegen. men også for å bli sett uten å 
blende andre trafikanter. 

Kontroller at reflektorene ikke er mat
te elle r har begynt å skalle av, og at 
lyspærene ikke er sotete. Bytt i ti lfelle 
begge hovedlyspærene. Dette gjel
der særl ig de tradisjonelle pærene. 

For å få et så godt lysutbytte som mu
lig må spenningen fram ti l pæra være 
t ils tre kk e l ig høy. Dårl ige 

kontaktpunkter/ledninger fører til at 
mye av spenningen forsvinner under
veis før den når pæra, og lysutbyttet 
blir dårlig . Det er viktig ikke å bruke 
ulovlige pærer med for stor wattstyr
ke eller feil sokkel. Slike tilbys nå i en
kelte forretninger. 

Sørg for at eventuelle ekstra lys er 
montert og koplet riktig. 

Lyktene må justeres til riktig høyde. 
Dette er en enkel jobb som kan utfø
res av servicestasjoner og verkste
der godkjent for dette. 

Har du spørsmål om billys, kan du 
henvende deg til Biltilsynet, godkjen
te verksteder og testestasjoner. 

Vegvesenet styrker samarbei· 
det med vegbrukerne 

Vegdirektoratet har nå sendt ut re
tningslinjer til vegkontorene som tar 
sikte på en ytterligere styrking av sa
marbeidet mellom vegbrukerne og 
Statens vegvesen. 

Vegdirektoratet slår fast at det bør 
være årlige kontaktmøter i hvert fylke 
der vegbrukerne innen transportnæ
ringen. transportbrukernæringen. in
teresseorganisasjoner og fagforenin
ger inviteres til fri meningsutveksling 
med representanter for Statens veg
vesen . 

Som en oppfølgning av de store 
kontaktmøtene mener Vegdirektora
tet at det er vikt ig å arrangere sam
rådsmøter med spesielle vegbruker
grupper for å drøfte konkrete og loka
le spørsmål. 

-Det kan for eksempel være ak
tuelt å innhente synspunkter fra yr· 
kessjåfører som grunnlag for priorite
ring av utbedringstiltak og forsterk
ning av vegnettet. Vi bør også være 
lydhøre overfor de svake gruppene i 
trafikken, som syklister, fotgjengere 
og funksjonshemmede, sier vegdirek
tør Eskild Jensen. 

Vegdirektoratet oppfordrer også 
vegkontorene til i en viss utstrekning 
å orientere om planlagte kontrollop
plegg: - Det vil ofte være nyttig å følge 
opp kjøretøykontroller med informa
sjonsmøter, der berørte parter invite
res til å drøfte tiltak ved påviste 
mangler, sier vegdirektøren. 
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STATENS VEGVESEN BLE 
<<ÅRETS SERVICEBEDRIFT I STATEN>> 
- ------

Vi er både overrasket og glade for at 
vi har blitt «ÅRETS SERVICE-ETAT I 
STATEN», sier vegdirektør Eskild Jen
sen. På en konferanse 29. aug. i forbi
ndelse med Aksjon publikum overrak
te Statsråd Astrid Gjerl~eri en pris til 
Statens vegvesen. 

Vegdirektøren fremhever at publi
kumservice ikke er nytt for Statens 
vegvesen. Vegmeldingstjenesten er 
bl.a. et eksempel på det. I det siste 
har også samarbeidet med transport
brukerne fått stor betydning. Likedan 
er det utallige eksempler på at vegve
senet legger stor vekt på omfattende 
informasjon og opplysning til publi
kum, ikke minst ved planlegging av 
nye veger. 

Aksjon publikum har vært en utfor
dring for etaten, sier vegdirektøren. 
Han forteller at Vegd i rektoratet har 
utarbeidet et omfattende handling
sprogram som har som mål at Sta
tens vegvesen skal gi enda bedre pu
blikumsbehandling, informasjon, og 
saksbehandling . 

Aksjonen har gitt oss anledning til 
å legge vekt på det publikumsrettede 
arbeid på en fornuftig måte. Vi har ik
ke lagt opp til dyre og tidskrevende til
tak, men lagt vekt på enkle og prakti
ske tiltak som må til for å gi publikum 
bedre service. 

I samarbeid med vegkontorer i 18 
fylker har vi derfor i Statens vegvesen 
nådd et resultat som jeg selv er svært 
fornøyd med. Vegvesenet i alle fylker 
har etter min mening tilpasset gjen-
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nomføringen av aksjonen til et nyttig 
og realistisk nivå som passer etaten. 
Alt annet ville vært urealistisk å få 
gjennomført med de omfattende og 
krevende oppgaver som ellers hviler 
på oss. 

Vegdirektøren forteller at han både 
er glad og bekymret for forventninge
ne det har gitt å bli ÅRETS SERVICE
ETAT I STATEN . Det videre arbeid 
med å forbedre Statens vegvesens 
forhold til publikum vil bli tatt alvorlig, 
sier han. Vi skal bestrnbe oss på å le
ve opp til forventningene. Vi har des
suten satt i gang publikumsundersø
kelser ved biltilsynsstasjonene og er 
innstilt på å gjennomføre enkle tiltak 
etterhvert som undersøkelsene gir 
oss holdepunkter for det som må gjø
res. Publikumsgjennomgangen ved 
enkelte av bi ltilsynsstasjonene kan 
sikkert også foregå raskere slik at 
ventetiden blir redusert. Det arbeides 
med et eget prosjekt som tar sikte på 
å få gjort noe med dette. I tillegg er vi 
opptatt av at planprosessen kan gjø
res så hensiktsmessig som mulig i 
forhold til publikum. Der skal vi også 
sette igang publikumsundersøkelser 
for å se hva vi kan gjøre . 

Alle som arbeider i Statens vegve
sen skal derfor dele æren det er å bli 
ÅRETS SERVICE-ETAT I STATEN. 
Samtidig er vi klar over at dette for
plikter. Det arbeid vi holder på med 
skal fortsette. Statens vegvesen har 
bl.a. oppgaver som ikke alltid oppfat-

tes like positivt av publikum når de 
blir løst, forteller vegdirektøren. 

Statens vegvesen er den grunneier 
her i landet som har flest naboer, sier 
Eskild Jensen. Nesten alle menne
sker i Norge er i daglig kontakt med 
vårt hovedprodukt, riks- og fylkesve
ger. 

Dessuten føler vi at det i Norge er 
ca. 4 millioner eksperter på veg og bif 
kjøring. Dette skjerper kravet til vår 
faglige standard, og t il vårt forhold til 
publikum. Det sti lles store krav til oss 
om å leve side om side med så man
ge ulike oppfatninger og interesser. 
Serviceprisen skal få oss til å gjøre en 
god jobb enda bedre, sier han. 

Dispensasjon 
for automatisk 

kjørelys 
Bilbransjen har stort sett stilt seg po
sitiv til at man innfører kjørelys, med 
automatisk kopling på alle nye biler 
fra 1. januar 1985. Men vi må være 
forberedt på enkelte dispensasjoner i 
en overgangsperiode. Det kom klart 
fram i møter vi har hatt med bran
sjen, sier underdirektør Ingar Tenold i 
Vegd i rektoratet. 

Det viser seg nemlig at en del bi l
modeller vi l få problemer med å leve
re slikt automatutstyr fra fabrikk alle
rede i 1985. Mange av dagens nye bi
ler er såvidt komplisert konstruert at 
lysan legget inng år i en total 
elektronikk-pakke, som må bygges 
om. 

Enkelte importører vi l trolig foreta 
endringene på verksted her hjemme. 

Kjørelys om dagen er rimelig. 
Koster deg toppen 

250 kroner året 

-----=-------J 



Aksjon kjørelys: 

Troms ble 
norsk mester ... 

Det ble Troms som gikk til topps i fyl
keskonkurransen som vegvesenet ar
rangerte i forbindelse med Aksjon 
Kjørelys. 

Aust-Agder havnet på tiende plass 
sammenlagt etter seks omganger, 
det vil si seks månedtlige tellinger fra 
april til september. 

Resultatene viser at iløpet av som
mermånedene har gjennomsnittstal
let vært stadig stigende. Og selv om 
disse resultatene neppe er 100% re
presentative, kan vi likevel konklude
re med at stadig flere bilførere blir 
seg bevisst den betydning kjørelyset 
har for trafikksikkerheten . 

STOR ØKN ING I AUST-AGDER 
I Aust-Agder bør vi kunne si oss godt 
fornøyd med den økning i lysbruk vi 
nå har registrert. Her er tallene som 
viser utviklingen fra april til septem
ber: 

MÅNED VÆRFORHOLD RESULTAT 

April skyet 61% 
Mai solskinn 26% 
Juni )) 44% 
Juli )) . 49% 
August )) 46% 
September skyet 78% 

Vi tar dessuten med oss oversikten 
fra septembertellingene som viser re
sultatene for de enkelte fylker: 

TROMS 90% 
NORD-TRØN DELAG 84% 
FINNMARK 81 % 
AUST-AGDER 78% 
VEST-AGDER 68% 
SØR-TRØNDELAG 67 % 
NORDLAND 63% 
OPPLAND 60% 
ROGALAND 60% 
MØRE OG ROMSDAL 59% 
BUSKERUD 57% 
SOGN OG FJORDANE 57% 
HORDALAND 53% 
HEDMARK 44% 
VESTFOLD 43% 
TELEMARK 42% 
AKERSHUS 41% 
ØSTFOLD 39% 

TK 
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«SUMMEREN» REDDET 
KJØRELYSET 

Summeren kan kjøpes på bensinstasjo
ner og er meget enkel å montere. 

- Nei, dett er virkelig en fortvilet si
tuasjon, - nå har jeg i løpet av den 
siste måneden kommet til flatt bat
teri tre ganger. Jeg prøver, tenker 
og prøver igjen - ett klistermerke 
her og enda ett der; «Husk lysetn, 
. . . men nå får det sannelig være 
grenser for hvor stor belastning en 
skal kunne tåle. Jeg er i ferd med å 
gi opp hele kjørelyset, - må bare 
beklage, men ... 

Slik lød det fra stasjonssjef 
Møller-Hanssen 's munn da Sørland
sporten en dag i sommer traff ham 
- utålmodig ventende på redning 
for sin st rømløse bil. 

Det er et faktum at f lere og flere 
austegder kjører med lysene på ved 
høylys dag , men det er også et fak
tum at disse lysene har gitt bi lfører
ne gjentatte startproblemer på 
grunn av flatt batteri . Noe både Fal
ken og Viking kan bekrefte. 

Men til deg som kjenner deg igjen 
i dette bi ldet, - fortvil ikke, . . .. det 
finnes en løsning. Hør bare her hva 
vår stasjonssjef gjorde: 

- Jeg gikk kort og godt til anskaf
felse av en «summern. Denne kostet 
meg 24 kroner og noen få minutters 
monteringsarbeid. Selve monterin
gen er meget enkel, slik at de fleste 
litt nevenyttige burde kunne klare 
dette selv. Summeren gir fra seg lyd 
dersom du skrur av tenningen og ly-

sene fortsatt står på, sier Møller
Hanssen , som samtidig anbefaler 
summeren til andre med samme 
problemer som han selv har hatt. 

- Hvorfor er det så viktig at bili
stene kjører med lyset på om da
gen, Møl ler-Hanssen? 

- Da Aksjon Kjørelys startet opp 
i april i år var jeg ikke et øyeblikk i 
tvil om annet enn at dette var noe vi 
bilførere burde gå inn for. Det er et 
faktum at et stort antall ulykker inn
treffer om dagen fordi trafikantene 
ikke oppdager hverandre i tide eller 
ikke i det hele tatt. Det er derfor vik
tig å øke sannsynligheten for at tra
fikantene ser hverandre i tide, også 
under varierende synsforhold på 
dagtid. . 

- Fotgjengere og syklister vil 
være mye bedre i stand til å se kjø
relysene og vurdere deres fart, av
stand og retning når de har tente 
lys. For personer med redusert syn 
er dette særlig viktig ved kryssing 
av veg. Erfaringer fra andre land ty
der bestemt på at det er fotgjengere 
som har s tørst nytte av kjørelysene, 
sier stasjonssjefen til slutt. 

TK 

Kåre Møller Hanssen anbefaler summe
ren til alle som trenger en påminnelse om 
at billysene står på. 
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Fremmelig ekstraingeniør i Aust-Agder 
Her fortsetter vi med utdrag fra «En 
vegmanns erindringer», nedskrevet 
av vegsjef Johannes B. Irgens og ut
gitt av Vegd i rektoratet i 1983: 

De første oppgavene 

Da jeg begynte i Aust-Agder, var vi åt
te ansatte på vegkontoret. Da jeg 
sluttet for aldersgrensen, var vi nær
mere 80. 

Det arbeidet jeg først ble satt til, 
var å kontrollregne nivelleringen på 
profiler, og trekke dem opp med tusj. 
Mange forskjellige farger skulle bru
kes og passes på. Neste skritt var å 
tegne vegen inn på tverrprofilene et
ter pålegging, som en av de eldre 
hadde gjort. Skritting av tverrprofile
ne med stikkpasser var vegingeniøre
nes oppgave. Deretter måtte de re
gne ut massene, dele inn balanse
avsnitt, få påleggingen vurdert av en 
av de eldre, og eventuelt ny påleg
ging og ny utregning til en fikk det til å 
stemme. Balanseavsnittene måtte ik
ke være for lange, for omtrent all 
transport foregikk med trillebår. Det 
varte ikke så lenge før jeg mestret 
dette selv. Da fikk jeg mer og mer å 
gjøre, og det ble mer interessant når 
en så hvordan en med flid kunne få til 
innsparinger i masser og transporter. 
Når sommeren kom, tok vi ut med en 
erfaren kar på stikking. Senere måtte 
vi selv nivellere og tegne opp alle 
opplysninger som skulle inn på pro'fil
papiret. Man fikk øye for hele terren 
get ved å se på profilarket, og så ve
gen som den ville bli, når alt var fer
dig beabeidet. Så var det å gjøre seg 
kjent med alle skjemaene som hørte 
med til overslaget, lære priser på de 
forskjellige enhetene og lage alle kart 
m.v. som skulle følge med. Det var en 
prosedyre som var godt innarbeidet, 
og som ble likt utført i al le fylkene. En 
vegmann var derfor straks inne i situ
asjonen når han fikk en ferdig plan i 
hende. 

På profilarkene var det ferdige hul
ler i margen på den ene siden. De ble 
bundet sammen med hyssing. I Sør
Trøndelag var det en overingeniør, 
Rode, som var en perfeksjonist i alt 
som skulle gjøres. Thorstein Olsen 
arbeidet noen år der og fortalte om 
en av de eldre avdelingsingeniørene 

,.;. 
, ; 

Vegsjef Johannes B. Irgens 

som satt i to dager og bladde frem og 
ti lbake i planbunken for å se om alt 
var i orden før han våget seg inn ti l 

· Rode med saken. Rode kastet hele 
bunken tilbake til ham og sa, «Gjør 
det ordentlig». Stakkaren satt en ny 
dag og pønsket på hva som kunne 
være galt, men måtte gi opp og gå 
inn til Rode igjen og spørre om det. 
Rode vil le ha profilene bundet sam
men med to slakke snorer, mens 
stakkaren hadde brukt en som gikk 
gjennom begge hullene. Det ble lette
re å bla i profilene når det ble gjort 
som Rode ville ha det. Det var altså 
mange fallgruber i tjenesten. 

Det var en stolt dag da en første 
gang hadde gjort ferdig en plan som 
en selv hadde gjennomført, fra befa
ring til ferdig ekspedisjon. 

En annen spesialitet var kontobø
kene. Her var det viktig å få med alle 
de opplysningene fra bilagene som 
skulle samles på rapportene ved re
gnskapsslutt. Rapportene var om
fangsrike. De omfattet ikke bare det 
regnskapsmessige, men også en 
masse tekniske opplysninger, som til 
slutt kom frem på en stor oversikt. 
Den som kjente systemet, kunne lese 
mye om anlegget ut av denne over
sikten. Som vegsjef savnet jeg en slik 
konsentrert oversikt. 

I Aust-Agder hadde vi noen dagers 
sirkus med kontobøkene for riksveg
vedlikeholdet. Her var en kontobok 

for hver vegrute, og mange bilag kun
ne være delt på flere ruter. Det var 
derfor nødvendig å sammenholde 
kontobøkene med kassaboken for å 
se om alt var kommet med. Vi satt da 
med hver vår kontobok, alle unntatt 
overingeniøren. Det var jo litt komisk , 
og stemningen var høy. 

Brubygging og forsterkning 

Bruene ga anledning ti l å bruke de te
oretiske kunnskapene. Hos sivil inge
niørene dør teorien fort bort, så det 
var gjerne yngstemann som fi kk den
ne jobben. For stålbjelkebruer hadde 
vi normaler som kunne t illempes 
hvert enkelt prosjekt. Tre- og betong
dekker fan tes det -også normaler for. 
De største spekulasjonene oppstod 
når det skulle legges betongdekke på 
gamle stålbjelker, og en skulle finne 
en måte å knytte nytt og gammelt 
sammen. 

En av de mest spennende dager 
hadde jeg i forbindelse med at del 
skulle settes opp monteringsstillas 
for Kallefoss bru i Valle i Setesdal. 
Der var det en rykende foss under. Vi 
fikk plassert to bukker av tømmer for
an karene og bygget et fagverk av 
plank og bulldog på land. Vi hadde 
fått en del av en kassert taubaneka
bel fra Evje nikkelverk, som vi skulle 
bruke til å trekke fagverkene over 
med. Styrken håpet vi var tilstrekke
lig, men elastisitetsforholdene i kabe
len måtte vi gjette oss ti l. Vi hadde en 
løpekatt på kabelen og patenttalje i 
denne. Så heiste vi opp den ene en
den av første fagverk, mens den an
dre enden lå på en sliske. Med en 
krabbekran på den andre bredden 
trakk vi det hele frem. Store folke
masser var møtt frem i håp om at det 
skulle gå galt, slik at de fikk brukbar 
underholdning i vinterkulden. Jeg 
måtte ha et øye på hver finger, og i 
travelheten falt jeg og skar et dypt sår 
på innsiden av høyre hånd. Jeg klem
te et lommetørkle inn i hånden og 
knyttet det fast. Da forenden av fag
verket var midtveis over, duvet det 
betenkelig dypt ned, og tilskuerne 
mumlet forventningsfullt. Da enden 
nærmet seg tømmerbukken på den 
andre siden, steg den oppover og lan
det med en klaring på 10 cm. Jeg 



kunne puste lettet ut. Med den andre 
gikk det greit og med mindre sinnsbe
vegelse. Jeg hadde bestilt skyss til. le
gen, som holdt til 10 km sønnenfor, 
og nå bar det av sted med hest og 
langslede ned til ham. Der ble såret 
renset og sydd med flere sting, så jeg 
kom fra det uten varig men, selv om 
doktoren ga uttrykk for at jeg burde 
ha kommet tidligere. 

Vi hadde mange eld re jernfagverk 
med tredekker i fylket, vanligvis bere
gnet og tillatt for 1 1 /2 tonns hultrykk, 
og vi gikk i gang med å få dem opp i 2 
1/2 tonn, noe vi trodde måtte greie 
seg for all fremtid. Det ga anledning 
til mange spekulasjoner og samtidig 
stor glede over våre egne konstruk
sjoner. Da vi først i 30-årene foretok 
en slik forsterkning av gamle Vippa 
bru litt vest for Arendal, hadde vi dyk
ker med for å gå undersøkt en pillar. 
Den var bygget i 1879 av profiljern 
med en mantel av støpejernsrør og 
fylt med mørtel. Dykkeren fant ikke 
noe galt her, så vi lot det stå til , og det 
hele stod fint, helt til brua ble bygget 
helt om under 2. verdenskrig . 

Det var særlig bensinselskapene 
som gjerne ville ha anledning til å kjø
re med høyere akseltrykk, og når det 
kom slike søknader for store tankvog
ner, måtte jeg beregne bruene over · 
lengre ruter. Beregningene ble utført 
med blyant og på kladdepapir, og jeg 
kan ikke huske at de noen gang ble 
arkivert. Horgen var en kald kar når 
det gjaldt dette arbeidet. Først når 
beregningen viste mer enn det doble 
av tillatte spenninger, syntes han det 
var naturlig å undersøke treverkets 
tilstand. Mange av de eldre trebjelke
bruene hadde dekke av pukk og grus, 
i tidens løp ble dette så tykt at de 
egentl ig skulle ha segnet av egen 
tyngde. Formodentlig ble dekket til en 
slags trykksone der bærebjelkene 
fungerte som strekkarmering. 

Kringlebotn fortalte en gang at da 
han skulle bygge om en slik bru , og 
hadde fjernet grusdekket, kunne de 
spa bjelkene bort ved landkaret . Og 
Lomsdal fortalte om en gammel tre
fagverksbru han undersøkte da han 
var avdelinsingeniør i Vågå. Det viste 
seg at i den ene bæreveggen var un
dergurten råtnet helt bort. Disse fag
verkene var høye i forhold til spenn
vidden , så brua var øyensynlig gått 
over fra å være fagverk til å være en 
treleddsbue! 

Jeg ble sendt rundt for å undersø
ke mange gamle sprengverksbruer, 
og ofte fant jeg at det var gjort feil i 
forbindelse med reparasjoner. De 
gamle hadde vært flinke til å passe 
på at treverket ble dekket til mot væ
te, samtidig var de påpasselige med 
å holde det hele luftig , med lister og 
knotter på de rette stedene. Jeg kun
ne ofte gå direkte løs på de svake 
partiene, der jeg så at etterfølgerne 
ikke hadde fulgt disse «levereglene». 
Når man rev slike sprengverk, var det 
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ofte forunderlig hvor lett man kunne 
få muttere av boltene. En gammel 
tømmermann fortalte at de i gamle 
dager varmet bolt og mutter og dryp
pet dem i sauetalg før de ble skrudd 
på plass. 

Undersøkelsene ga et interessant 
innblikk i tidligere tiders byggete
knikk, og på det tidspunktet visste jeg 
godt hvordan slike konstruksjoner 
skulle utføres - en kunnskap som den 
nye tid ikke trengte. 

MEGET VELLYKKET ANSIKTSLØFTING 
PÅ RASTEPLASS VED JORSTADVANNET 

Vegvesenet er opptatt av å bedre 
service-tilbudet til trafikantene, og 
denne innstillingen gjør seg i økende 
grad gjeldende på en rekke områder. 
Bedre muligheter til å f inne gode 
hvi le- og rasteplasser langs de viktig
ste vegene er et fel t som vi mener be
tyr mye for de vegfarende. 

Det pågår derfor nå et program for 
utbygging av rasteplaser langs E-18. I 
dette ligger også at mindre plasser 
kan bli sanert, til fordel for nye plas
ser med bedre av- og påkjøring og 
større avstand til vegen. Rasteplas
sen ved Jorstadvannet på Haslestad i 
Austre Moland har som et ledd i den
ne opprustingen i sommer fått en 
markert ansiktsløfting. I til legg er det 
satt opp noen lekeapparater, slik at 
også barna kan få en tiltrengt avko
pling fra en slitsom kjøretur. 

At dette har vært nødvendig og 
kjærkomment ti ltak er det store be
søkstallet et bevis for. Siden raste
plassen ble ferdig like før fellesferien 
og ut hele sommeren har plassen 
vært svært mye benyttet av fornøyde 
trafikkanter. 

På slike rasteplaser har det erfa
ringsmessig vist seg at det er behov 
for daglig tilsyn og vask i den mest 
hektiske sesongen, ikke minst for å 
redusere vandalenes herjinger. Vi har 
som en følge av dette hittil vært for
skånet for ødeleggelser. 

Kostnadene ved opparbeidelsen 
av plassen beløper seg til ca. kr. 
200.000,-. Av dette går kr. 80.000,- til 
selve toilettbygget. Det sier seg selv 
at med såpass store kostnader er det 
begrenset hvor mye som kan bygges 
hvert år. 

. R. Tidemann 
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Det måtte bygges anleggsveg inn fra Trydal 

Bykle bru 

Etter to måneders anleggsdrift ble 
det gjennomslag i den 290 meter lan
ge tunnelen gjennom Sandefjøddet 
på riksveg 12 ved Bykil i vår. De ut
sprengte massene ble fylt i ny veglin
je over Bykil , hvor den nye vegen skal 
ligge 2-3 meter over vannflaten. 
For å få utnytte anleggsutstyret, 
var entreprenøren interessert i å dri
ve den ca. 400 meter lange tunnelen 
mellom Motjørni og Stigamillom 
umiddelbart. Opprinnelig var parsel
len mellom Trydal og Sanden tenkt 
påbegynt først neste år. Men på 
grunn av tilbudet, ble det søkt om ek
strabevilgninger for å få også dette 
arbeidet ferdig i år. 

Anbudsnevnda mente det var 
usannsynlig at noe annet firma ville 
kunne konkurrere i pris , i det entre
prenøren kunne tilby samme enhet
spriser som ved det første tilbudet, -
kun med en mindre indeksregulering. 

Nevnda mente videre at det ikke 
ville være tid ti l utlysing av den andre 
tunnelen, samtidig som den trakk 
fram fordelen av at Byklestigtunnelen 
nå ville bli drevet nordfra i stigning. 
Den måtte ellers, p.g.a. massebalan
sen, ved en senere utlysing være dre
vet sydfra på fal l, eller med lengre og 
dyrere transport. 

Vegdirektoratet var enig i denne 
vurderingen, og sti lte til rådighet yt
terligere 2,5 mill ioner kroner i 1984. 

Det vil igjen si at hele parsellen 
Trydal-Bykle bru kan gjøres ferdig i lø
pet av 1985. 



Alternativet vegen bygges etter 
har utgangspunkt ved nordre avkjør
sel til Trydal. Øst for Motjørni blir ve
gen liggende på en inntil 10 meter 
høy fylling før den «forsvinner» inn 
gjennom tunnel «Byklestigen». Videre 
blir eksisterende veg fulgt forbi San
den og fortsetter gjennom den allere
de utsprengte tunnelen gjennom San
defjøddet. Videre blir eksisterende 
veg fulgt forbi Bjarnes før den blir lagt 
ut på fyl ling over nordøstre bukt i By
kil. Her blir ny veg igjen tilknyttet eksi
sterende veg i stigningen opp mot 
Bykle bru. 

For hele alternativet er det regnet 
med 47500 m3 sprenging og 113900 
m3 fylling . Parsellen vil korte inn veg
strekningen med 600 meter, og det er 
antydet at trafikantene på grunn av 
dette sparer inn ca. 200.000 kroner i 
tids- og kjørekostnader pr. år. 

(Tekst/foto: MK) 

Sanderboring for 
kontroll av fyll
masser i Bykil 
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Pensjonister 
på tur til 

Kongs-
• vinger 

Vegvesenets pensjonistforening av
viklet sin årlige tur i dagene 20.-22.8. 
og denne gang 3 dager til ende i ny
delig, varmt sommervær. 

For å få alle interesserte med ble 
det nødvendig å bruke 2 busser. Det 
skulle være bevis på at vegvesenets 
pensjonisttur er populær og noe alle 
·ser fram til. De fleste pensjonistene 
har sine ektefeller med og det hele 
virker som en stor familie som fra alle 
kanter av fylket har sitt årlige stevne
møte. 

Da turen i 1983 gikk vestover, satt 
vi denne gang kursen mot øst, med 

Kongsvinger som mål og utgang
spunkt for de følgende dager. 

Tidligere vegsjef Bj. Haugmoen, 
som i vår gikk over i pensjonistenes 
rekker, fungerte som guide under tu
ren fra Arendal. Som den erfarne og 
bereiste vegmann han er, kunne han 
fortelle og orientere om mangt og 
meget oså utenfor fylkets grenser. Et
ter et par matpauser undervegs kom 
vi fram til Kongsvinger forholdsvis tid
lig på kvelden og fikk anvist våre rom 
på hotellet, i passende tid før vi sam
les omkring middagsbordet. 

Vegsjefen i Hedmark som selv ville 
vært tilstede ved vår ankomst, ble 
dessverre forhindret fra å møte opp. 
Men i hans sted møtte vegmester Ar
ne Dybendal i Konsvinger distrikt, 
som da kunne overbringe vegsjefens 
velkomsthilsen. Vegmester Dybendal 
holdt et interessant kåseri om Hed
mark fylkes historie fra gammel tid og 
fram til i dag. Etter middagen ble det 
tid til en liten aftenstur på byen, eller 
en slappet av på hotellet med hygge
lig prat blant venner og kjente. 

Etter en god frokost startet vi neste 
dag på tur til Arvika i Sverige. På tu
ren dit stanset vi selvsagt ved Mag
nor Glassverk, og spør om det ble 
handlet. Det samme ble tilfelle i Arvi
ka, og handelsstanden der merket 
sikkert at det var utenlandske gjester 
på besøk i byen. Det merkelige var at 
tollvesenet ved grenseovergangen ik
ke viste oss den minste interesse. 

På hotellet ble det etter middagen 
hyggelig samvær. Her vekslet det 
med taler, gaver, sang og musikk og 
ikke å forglemme morsomme histo
rier fra flere deltakere. 

Neste dag tok vi fatt på hjemturen. 
For ikke å kjøre samme veg tilbake, 
kjørte vi nå om Skotterud - Bjørkelan
gen - Fetsund. På en del av denne 
strekningen hadde Akershus vegve
sen ordnet med en guide i hver buss 
som fulgte oss fram til Oslo. 

Det var interessant å høre hva dis
se kunne fortelle om spesielle histo
rier og steder langs ruten. Turen gikk 
videre gjennom Oslo fram til Jarls
berg Vertshus hvor vi fikk servert 
middag og kaffe. 

Vi kom til Arendal tidlig på kvelden. 
Her tok vi da avskjed med alle og en
hver. En hyggelig og vellykket pensjo
nisttur var gjennomført, og glade og 
fornøyde deltakere satt kursen hjem 
til egen stue. 

TL sekr. 



ADR er en internasjonal forkortelse 
og i daligtale oversettes den med 
«transport av farlig gods». Da det har 
forekommet en del uhell med slik 
transport, har Biltilsynet prioritert en 
økning av kompetansen omkring 
ADR for biltilsynets tekniske perso
nell. Det ·er først og fremst biltilsynet 
som foretar kontroll av biler som skal 
frakte farlig gods. Slike biler må ADR
godkjennes, - en godkjenning som et
ter reglene skal fornyes hvert år . 

Bilti lsynet i Aust-Agder arrangerte i 
mai i år et kurs i ADR. Foreleser had
de vi lånt fra Telemark, avd.ing. Arne 
Goberg som til daglig har sitt arbeid 
ved bi ltilsynet i Skien. Han tok for seg 
de viktigste reglene for godkjenning 
og transport av farlig gods. Kurset ble 
avsluttet med praktiske øvelser på 
vekstasjonen på Haslestad. 

Foruten det tekniske personell ved 
biltilsynet, deltok også representan
ter fra politi- og lensmannsetat, samt 
representanter fra biltilsynet i Vest
Agder. TK 
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De praktiske øvelsene ble foretatt på vektstasjonen, Haslestad. 

Hva 
koster 

tabbene 

" • 

Utdrag av UP's 
«prisliste» 

Kjøring mot rødt lys, overtredelser av fartsgrenser, kryssing av heltrukne sper
relinjer , ignorering av «Full stopp-skilt»". 

Dette er bare noen av de «varer» som har «prislapp» fra Utrykningspolitiet. Un
der kan du lese hva forskjellige forseelser i trafikken kan koste deg dersom du 
vedtar et forenklet forelegg på stedet. Vedtar du dette fyl ler politiet ut en post
giroblankett hvor det er påført hva forseelsen er, hvor og når. 

Her er noen priseksempler: 

600 kroner for å kjøre mellom 10 og 20 km/t for fort i 60 km-sone eller lavere. 

450 kroner for å kjøre mellom 10 og 20 km/t for fort i 70 km-sone eller høyere. 

300 kroner for å kjøre 10 km/t for fort i 60 km-sone eller lavere. 

300 kroner for ikke å stoppe på «Full stopp» skilt. 

250 kroner for å svinge i strid med svingforbud, ikke følge påbudskilt for kjøre
retning eller sving. 

150 kroner for å kjøre med piggdekk ulovlig. 

150 kroner for ikke å gi påbudt tegn. 

150 kroner for ikke å ha foreskrevne lykter tent. 

150 kroner for å kjøre 10 km/t for fort i 70 km-sone el ler høyere. 

100 kroner for ikke å ha varseltrekant med i bilen . 

100 kroner for ikke å ha vognkort med i bilen. 
Skiltet bak forteller oss om faretype og 50 kroner for å sykle mot innkjøring forbudt-skilt. 
stoffnummer. 
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Vegkontorene i Telemark , Buskerud 
og Aust-Agder deltok på regionalt 
kurs for tegnere på hotel l Midnatsol i 
Kragerø, 27.-28. aug. 1984. Hotellet 
er en båt som ligger ved kai i byen, og 
det er en tidligere hurtigrute, som har 
trafikkert langs Norges kyst. 

Det var et allsidig program delta
kerne gikk gjennom, og første emne 
var lay-out teknikk for anvendelse i 
brosjyrer og annet materiell som veg
kontorene kan lage. Videre fikk man 
en innføring i div. figurframsti ll inger 
som kan anvendes i rapporter m.m. 
Til å forelese i dette, hadde man fått 
en fra konsulentfirmaet Asplan, og 
han ga en oversiktlig og grei oriente
ring. Deltakerne fikk prøve seg i div. 
oppgaver i emnet. 

Neste på programmet var utstil
ling. Avd. ing. Ole T. Bommen fra Te
lemark vegkontor foreleste om em
net, og etterpå fikk deltakerne i opp
gave å stille ut det materiell som man 
hadde tatt med fra de respektive kon
torer. 

Siste post på programmet første 
kursdagen, var besøk i Naper bokt
rykkeri, hvor man fikk se i praksis 
hvordan man kan samkopiere for
skjellige folier i en vegplan. Dette kal
les folieseparasjon. I utarbeidelse av 
en vegplan brukes gjennomsiktig teg
nefolie som originaler, men proble
met kan av og til være at det blir for 
mange detaljer som skal på samme 
ark. Først og fremst ved oppretting av 
planen kan dette være vanskelig når 
tusj-strekene skal raderes. Foliesepa
rasjon blir derfor brukt slik at man de
ler inn de forskjellige detaljer på hver 

sin folie, og at disse med et visst hull
system samkopieres til det ferdige 
produkt. 

Om kvelden fikk deltakerne en før
steklasses middag, og det ble hygge
lig samvær utover kvelden. Maten 
var i det hele tatt meget god. 

Neste dag gikk man gjennom «Fra
mstilling av planer - nye retningslin
jer». Videre presentasjon av nytt ut
styr, teknikk og hjelpemidler. Innled
ning til diskusjon om tegnekompetan-
se, ajourhold og rutinemessig etterut-
danning ved K. Knudsen, Vegdirekto-

Bearbeiding av perspekt ivteg· 
ninger, og en mere teoretisk innføring 
i folieseparasjon. 

Kl. 17.00 var det kursavslutn ing 
ved kursledelsen som bestod av ove
ring. Nils H. Kraugerud, Buskerud og 
Ole T. Bommen, Telemark. De to har 
vært med å arrangere en rekke lig
nende kurs en god stund, og må kun
ne kalles eksperter på området. 

Deltakerne fra Aust-Agder var: Kai 
Jørgensen, Anders H. Hermanssen, 
Sigrid Engenes og John Geir Sme
land. Det var ti lsammen ca. 20 delta
kere på kurset . 

JGS 

SAMKOPINØKKEL 

St yrep inne system (8 hull--system) : 

FOLIE 3 

FOLIE 2 

FO LIE 1 

-HULL 
--~~~~~~~~~~~~~~~~.!::i.,:~--PASSBOLTER 

~~ 



Risør og Tvedestrand topper «Aksjon kjørelys»: 



30 •SØRLANDSPORTEN• NR. 3 - 1984 - 12. ÅRGANG 

FERSKE FJES 

Ny medarbeider 
ved vegkontoret 

I august i år fikk vi en ny medarbeider 
ved vegkontoret. Navnet er Egil! En
gesæth, han er utdannet cand polit. 
fra universitetene i Bergen og Trond
heim og dialekten røper at han er 
vestlending. Men nøyaktig hvor på 
vestlandet han kommer fra er det 
vanskelig å si. Egill Engesæth sier 
selv at han er dialektløs da han iløpet 
av sin levetid har fått tilknyting til fle
re steder langs vestlandskysten. 
Egil! Engesæth er ansatt som trafikk
pedagog i Bi ltilsynet, en stilling som 
har har vært ubesatt etter at Tor Du
vold sluttet for et par år siden. 

Og hva har så vår nye trafikkpeda
gog arbeidet med før han satte kur
sen mot de sørlige breddegrader? 

Undervisning, sier Engesæth. Jeg 
har i de senere år arbeidet innenfor 
lærerhøgskolesystemet, - med før
skolelærerutdanning, hvor jeg under
viste i pedagogikk og realfag. 

I tillegg har han undervisningserfa
ring fra videregående skole, og erfa
ring fra administrativt arbeid samt en 
del praktisk yrkeserfaring. 

Vi spør vår nye trafikkpedagog om 
hva som nå kommer til å bli hans nye 
arbeidsoppgaver? 
- I løste rekke vil arbeidet bli knyttet 
til trafikkopplæringen, herunder fører
opplæring, veiledning av og tilsyn 
med trafikkskoler, opplegg for og 
gjennomføring av førerprøver, samar
beide med skoleverket om trafikk
spørsmål m. v. Videre vil stillingens ar
beidsområde etter hvert omfatte ad
ferdstudier med sikte på å belyse 
sammenhengen mellom trafikkantad
ferd og trafikksikkerhet samt effekt
studier hvor en tar sikte på å klarleg
ge hvilken virkning de ulike trafikk
sikkerhetstiltak har på trafikkantenes 
adferd. 

Engesæth legger til at stillingen og
så innebærer noe saksbehandling for 
biltilsynssjefen. 

Han sier videre at han til å begynne 
med ønsker å etablere god kontakt 
med biltilsynsstasjon og med kjøres
kolene. 

Først og fremst ønsker han å kom
me seg godt inn i hvordan kjøreskole
ne driver sin føreropplæring, dette 
spesielt med tanke på den pedagog-

iske veiledning en skal gi. Gjennom 
arbeidet med kjøreskolene ønsker en 
å styrke føreropplæringen. Noe som 
er spesielt viktig i dag hvor førerkorte
ne utstedes med livslang varighet. 

Engesæth understreker til slutt hvor 
nødvendig gode samarbeidsforhold 
er for at en i det hele tatt skal kunne 
lykkes i å gjøre en god jobb og ser 
fram til sine nye arbeidsoppgaver i et 
1ært og godt samarbeid med vegkon
tor og biltilsyn. 

Vi ønsker Egill Engesæth velkom
men og hår:ier at han vil trives med ar
beidet og i miljøet. TK 

Kons. Egill Engesæth 

NY PARSELL 

I 
l ~ 

J 

En ny parsell av riksveg 9 ble åpnet tid ligere i år. Denne gang 
var det stykket gjennom Mykland sentrum som er lagt i helt ny 
trace-

Anleggsvdelingen har hatt en «heldig hånd»med utformingen 
av denne parsellen, som de allerede har fått meget sk ryt for. 

Fra Arendal mot Evje 



Lite å vinne 
ved å kjøre fort 

Enkelte bil ister ynder å kjø
re fort. En må derfor stille 
alvorlige spørsmålstegn 
ved den fare disse trafik
kantene representerer bå
de for seg selv og andre. 
Som de fleste vel er klar over, kan 
en ha kjørt for fort, selv om en kjø
rer godt under gjeldende farts
grense, sier Trygg Trafikk. Kjører 
skal avpasse farten etter sted, fø
re, vær-og trafikkforholdene. De 
mange utforkjøringsulykkene skyl
des svært ofte for stor hastighet 
etter forholdene. De prøver å tros
se naturlovene. Det går alltid 
galt. 
La oss se litt på hva du «sparer» 

ved å sette opp hastigheten: Øker 
du hastigheten fra 50 t il 60 km/t 
sparer du 2 minutter pr. mil , øker 
du hastigheten fra 70 til 80 sparer 
du omkring ett minutt pr. mil. 

Men la oss se litt på ulempene: 
Når du kjører i 100 km/t sliter du 
dekkene dobbelt så fort som ved 
65 km/t. Siktstrekningen blir også 
nedsatt. Når du kjører på en mørk 
landevei, minker siktstrekningen 
med mellom 6 og 8 meter for hver 
15 km/t du øker farten. En sjåfør 
som kjører i 30 km/t ser omkring 
28 meter lenger forover enn en 
som kjører i 100. 

Risikoen øker etter hvert som du 
trår gasspedalen mot bunnen. 
Men risikoen øker" ikke i samme 
takt som farten -den øker betydelig 
raskere. Dette har sammenheng 
med bremsest rekningen, som 
øker med kvaderat av hastighetsø
kningen. Med andre ord: Når du 
øker farten til det dobbelte av det 
du hadde, vil bremsestrekningen 
bli fi re ganger så lang som før. I til
legg kommer de antall meter du 
kjører før du rekker å reagere på 
faren. 
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Gang· og sykkelveg 
til 2,5 millioner 

1 5 kilometer gang og sykkelveg til en pris av 2,5 millioner blir 
nå bygget på E-18 mellom Borkedalen og Sangereid vest for 
Lill esand. 
Arbeidene ble påbegynt i desember ifjor, og er beregnet fer

dig i oktober i år. Inklusiv i arbeidene er en utvidelse av Sange
reid bru, straks før krysset ut til Justøya. 

Boring/skyting er satt bort på entreprise mens an legget forøv
rig blir drevet i egen regi. Asfaltering starter opp 15. oktober. 
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